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Koncert Życzeń
Niedziela 13.00 – 15.0013.00 – 15.00

Prowadzący: Piotr Zawadzki i Karol Kaleta     
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Tak świętowaliśmy!
Tłusty Czwartek to zdecydowanie jeden z na-
szych ulubionych dni w roku! W Radiu eM świę-
towaliśmy go na całego, obdarowując naszych 
słuchaczy, czytelników, a także przechadzających 
się po ulicy Sienkiewicza mieszkańców i tury-
stów przepysznymi specjałami z nadzieniem 
różanym, cukrem pudrem i lukrem. Oczywiście, 
nie byłoby to możliwe bez naszych lokalnych, 
cudownych i niezawodnych piekarni Złoty Kłos, 
Pod Telegrafem i pączkarni Dobrze Nadziane. 
W sumie w Tłusty Czwartek rozdaliśmy aż 350 
pączków! I wszystkim poszło na zdrowie!  /wk/

Śmieci jednak drożej
Kieleccy radni przyjęli uchwałę o podwyżce opła-
ty śmieciowej z 14 do 19 zł. – Za ubiegły rok 
do systemu gospodarki odpadami musieliśmy 
dopłacić 10 mln zł. Poza tym dotychczasowa 
stawka jest wyjątkowo niska na tle innych miast 
wojewódzkich. Dziewiętnaście złotych to dobry 
kompromis, który nie drenuje kieszeni miesz-
kańców, a nam daje pewien komfort – mówiła 

Upamiętnijmy Ich…
Pierwszego marca kielczanie uczczą Narodowy Dzień Żołnierzy Wyklętych. O godzinie 9 w bazylice 
katedralnej w Kielcach rozpocznie się Msza Święta. Godzina 10 to początek uroczystości przed 
Pomnikiem Armii Krajowej. Później złożone zostaną kwiaty i zapalone znicze przed ścianą straceń 
w byłym więzieniu kieleckim. O godzinie 11.30 rozpoczną się uroczystości na Cmentarzu Kielce-
-Piaski – uczestnicy złożą kwiaty przed pomnikiem poświęconym pamięci żołnierzy AK, NSZ, WiN, 
którzy zostali zamordowani w więzieniu kieleckim. Swoje propozycje przygotowała także kielecka 
delegatura IPN. Wśród nich są: wystawa „Armia Krajowa” na kieleckim Rynku, spektakl „Golgota 
Wrocławska” oraz wystawa w Centrum Edukacyjnym „Przystanek Historia” poświęcona postaci 
Łukasza Cieplińskiego.  /mn/
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Będzie rozbudowa
Państwowa Agencja Rozwoju Przedsiębiorczości 
przyznała Kielcom prawie 29 mln zł na rozbu-
dowę drogi wojewódzkiej nr 764. Inwestycja 
uzupełni wcześniej zrealizowane projekty i obej-
mie odcinek od skrzyżowania ul. Tarnowskiej 

z Wapiennikową do Ronda Czwartaków oraz 
rozbudowę DW 764 od granicy Kielc do granicy 
gminy Daleszyce, wraz z rozbudową obwodnic 
Sukowa i Daleszyc. W ramach prac przebudowa-

KINDERGELD Z NIEMIEC

www.universumkielce.pl
Universum Ikar F.P., ul. Targowa 18/912

25-520 Kielce

tel.500-800-655 
lub 666-555-005

ZWROT
PODATKU Z ZAGRANICY

ROZLICZENIA Z ZAGRANICZNYMI 
URZĘDAMI SKARBOWYMI

POLSKIE PITY Z DOCHODAMI 
ZAGRANICZNYMI

SZYCIE KOŁDER •PRANIE PIERZA
z materiałów własnych i powierzonych przez klienta

Szycie kołder  z pierzyn Klienta

ul. Sikorskiego 20d,(os. Na Stoku),25-434 Kielce (vis a vis Kaufland)
czynne  pn-pt 9-17, sob 9-14

 tel.41 345-27-93, 534 222 122,  biuro@koldrex.pl

RABATY!
Zapraszamy

W marcu usługa 

5500%%  ttaanniieejj  !!!!!!

podczas sesji wiceprezydent Agata Wojda. „Za” 
zagłosowało dwanaście osób – cały klub Koalicji 
Obywatelskiej i Projektu Wspólne Kielce, a także 
Arkadiusz Ślipikowski, Monika Słoniewska i Bo-
żena Sieczka.  /wk/
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Działka dla WOT
Dyskusja nad przekazaniem w formie darowi-
zny terenów przy ul. Mielczarskiego i Chału-
bińskiego w Kielcach na rzecz Wojsk Obrony 
Terytorialnej trwała dwie godziny. Finalnie 
większość radnych opowiedziała się za przyję-
ciem projektu uchwały, a miasto zapowiedzia-

Dla dobra Chęcin
Towarzystwo Przyjaciół Ziemi Chęcińskiej chce 
pielęgnować pamięć o królewskim mieście, ale 
też odkrywać jego historyczne bogactwo. Zapra-
sza do współpracy i zapowiada atrakcyjne dzia-
łania. – Ważnym zadaniem będzie weryfikacja 
wszystkich zabytków na terenie miasta i gminy 
Chęciny. Ostatni raz została ona przeprowadzo-
na kilkadziesiąt lat temu. Od tamtego czasu wie-
le się zmieniło, dlatego chcemy wykonać ją na 
nowo, w ścisłej współpracy z konserwatorem 
zabytków – mówi Karol Sierar, prezes towarzy-
stwa. Organizacja planuje też utworzenie Legal-
nej Grupy Poszukiwawczej, która będzie działała 
w terenie. Kontakt z towarzystwem: Podzam-
cze 43/1, 26-060 Chęciny; e-mail: checinian@
wp.pl; telefon: 661 506 325.  /mł/

Lasy ucierpiały 
W ubiegłym tygodniu nad naszym regionem 
przeszły potężne wichury. Wskutek silnych po-
dmuchów wiatru uszkodzonych zostało wiele 
budynków, ale ucierpiały też drzewa. Leśnicy 

Przetarg rozstrzygnięty
Do miasta wpłynęła tylko jedna oferta w prze-
targu na uruchomienie wypożyczalni rowerów 
w Kielcach. Złożyło ją konsorcjum firm Orange 
Polska i Roovee Polska. Rozstrzygnięcie było 
więc tylko formalnością. – Planujemy urucho-
mić miejską wypożyczalnię jeszcze przed koń-
cem kwietnia. Liczymy, że z jej oferty chętnie 

Kryzys? Dzwoń!
Nagłe pogorszenie stanu zdrowia psychiczne-
go, samotność, myśli samobójcze – to tematy 
rozmów z psychologiem, prowadzonych za 
pośrednictwem infolinii kryzysowej, którą udo-
stępniło Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie 
w Kielcach. Mieszkańcy powiatu kieleckiego naj-
częściej obawiają się o zdrowie i życie własne 
lub bliskich. Te obawy wywołuje pandemia Co-
vid-19. Dział interwencji Powiatowego Centrum 
Pomocy Rodzinie w Kielcach dysponuje dwoma 
numerami alarmowymi: 664 713 394 i 795 136 
978. Są one do dyspozycji codziennie w ponie-
działek, środę i piątek w godzinach 8-12, a we 
wtorek i czwartek w godzinach 15-19.  /mn/

ne zostaną skrzyżowania ulicy Wojska Polskiego 
z ulicami: Dąbka, Klecką i Chabrową. W planie 
jest między innymi budowa nowych jezdni, wy-
tyczenie buspasów i miejsc parkingowych, bu-
dowa ścieżek rowerowych i chodników.  /wk/

Kolejny etap
Przebudowa skrzyżowania ul. Domaszowskiej 
z aleją Solidarności i Tysiąclecia Państwa Polskie-
go wkracza w kolejny etap. Od 24 lutego obo-
wiązują tam zmiany w organizacji ruchu. – Na 
odcinku ulicy Żniwnej, prowadzącym od ulicy 
Rolnej do skrzyżowania z ulicami Domaszow-
ską i Poleską, wprowadzono ruch jednokierun-
kowy. Podobnie na mniej więcej 50-metrowym 
odcinku ulicy Poleskiej od skrzyżowania z ulicą 
Domaszowską w stronę Sandomierskiej oraz na 
150-metrowym fragmencie ulicy Domaszow-
skiej od skrzyżowania z ulicami Poleską i Żniwną 
w kierunku WORD – informuje Jarosław Skrzy-
dło, rzecznik MZD. Zmiany w organizacji ruchu 
będą obowiązywać do odwołania.  /wk/
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OKNA I DRZWIOKNA I DRZWI
NA KAŻDĄ KIESZEŃ

Kielce ul. Mielczarskiego 63 
tel. 662 291 099 
a.bednarczyk@abe.kielce.pl; 
www.abe.kielce.pl

Kielce ul. Wspólna 6, 
tel. 515 015 563, tel. 41 366 14 16

biuro@abe.kielce.pl
 www.abe.kielce.plPM
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ło, że niejako w zamian ubiega się o przekaza-
nie na jego rzecz działki, na której jest dworzec 
PKS. – Uchwała otwiera drogę do dalszych 
działań. Samo podpisanie aktów notarialnych 
odbędzie się dopiero po uregulowaniu kwestii 
ulicy Czarnowskiej. Wojewoda potwierdził, że 
prace trwają – poinformowała wiceprezydent 
Bożena Szczypiór.  /wk/

skorzystają zarówno mieszkańcy, jak i turyści 
– mówi prezydent Bogdan Wenta. Rowery 
będzie można wypożyczyć przy pomocy apli-
kacji na smartfony. Według wstępnych ustaleń 
pierwsze pół godziny jazdy ma kosztować zło-
tówkę, każde kolejne – trzy złote.  /wk/

szacują, że w województwie świętokrzyskim 
zniszczonych zostało około 15 tysięcy metrów 
sześciennych lasów. – Największe szkody od-
notowały nadleśnictwa Pińczów, Ostrowiec 
i Starachowice. W niektórych miejscach wiatr 
wywrócił całe drzewa i konieczne będzie po-
sadzenie lasu od nowa – mówi Paweł Kosin 
z Nadleśnictwa Daleszyce.  /ar/
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Rabuś w kościele
W ręce kieleckich policjantów wpadł 30-let-
ni mężczyzna, który okradł jeden z kościołów 
w gminie Miedziana Góra. Do włamania doszło 
pod koniec grudnia ubiegłego roku. Proboszcz 
jednej z parafii zgłosił, że nocą nieznany spraw-
ca wszedł do zakrystii i zabrał przedmioty służą-
ce do obrzędów liturgicznych, a także gotówkę 
z tacy. Wartość łupów oszacowano na 28 tysięcy 
złotych. – Podejrzenia padły na 30-latka, który 
miał już w przeszłości kłopoty z prawem – wyja-
śnia Karol Macek z KMP w Kielcach. Kościelnemu 
rabusiowi grozi pięć lat więzienia.  /ar/
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Twój 1% przeznaczamy na:
- stypendia naukowe,
- rozwój sportowy,
- kreowanie przedsiębiorczości,
- pomoc w leczeniu,
- kształtowanie postaw obywatelskich,
- promocję ochrony środowiska.

KRS: 0000184209
Twój 1% jest ważny

1%
Fundacja VIVE Serce Dzieciom 
ul. K. Olszewskiego 6, 
25-663 Kielce.
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Zdobędą góry
 „Z nami na szczyt. Korona Gór Świętokrzy-
skich” – to akcja Stowarzyszenia Wspierania 
Inicjatyw Lokalnych „Skała”. Jej celem jest zdo-
bycie wszystkich szczytów w naszym regionie 
przez przedstawicieli organizacji pozarządo-
wych. Będzie to okazja do spotkania 50 osób 
reprezentujących stowarzyszenia i fundacje. – 
Skoro przyroda budzi się do życia i zaczyna się 
wiosna, to dobrym pomysłem będzie poznanie 

BIURO 
NIERUCHOMOŚCI

Zadzwoń: 733 999 722
Kielce, ul. Klonowa 40 A lokal 3

www.twojem.co 

Z NAMI BEZPIECZNIE:

Swoje mieszkanie lub dom

• Sprzedasz
• Kupisz

• Wynajmiesz
• Zamienisz

reklama

DLA
EDUKACJI 1%

TOWARZYSTWO SZKOŁY KATOLICKIEJ W KIELCACH
ul. św. Stanisława Kostki 17

Organizacja Pożytku Publicznego

KRS 0000020686
Wystarczy wypełnić odpowiednie rubryki PIT a Urząd Skarbowy

przekaże nam 1% Twojego Podatku
wpłaty na cele statutowe: nr konta 51 8493 0004 0240 0079 6600 0003

województwa świętokrzyskiego poprzez zdo-
bycie Korony Gór Świętokrzyskich. Chcemy zin-
tegrować osoby z różnych organizacji – mówi 
Mariusz Brelski, prezes Stowarzyszenia „Skała”. 
– My, razem z naszymi sponsorami, oferujemy 
ubiór i bezpłatny transport.  /mł/
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Świętokrzyski Kampus Laboratoryjny 
Głównego Urzędu Miar i California, 
port w Grzybowie czy Instytut Bajki 
– to niektóre z inwestycji zapisanych 
w kontrakcie programowym dla 
województwa świętokrzyskiego. 
Najważniejsze inwestycje w regionie 
mogą liczyć na miliony złotych 
z Unii Europejskiejau

to
r: M

ic
ha

ł Ł
os

ia
k

reklama

INFORMUJE
Od poniedziałku 28 lutego 2022 roku przywraca się kursowanie autobusów linii  
nr 104 i 105 w dni robocze soboty i niedziele. 
Ponadto informujemy że w związku ze zmianą tymczasowej organizacji ruchu na  
ul. Domaszowskiej autobusy linii nr 104 jadące w kierunku ul. Uniwersyteckiej kursować 
będą od al. Tysiąclecia ulicami: Górną, Taylora, Żniwną, do ul. Uniwersyteckiej UJK. 
Powrót wg obowiązującej trasy.

Budowa Californii może liczyć nawet na ponad 70 milionów zło-
tych wsparcia. – Bierzemy pod uwagę również inne, alternatywne 
źródła finansowania – informuje dyrektor Lichosik. 
Ta kwestia, czyli pieniądze, ma – zdaniem dyrektor KPT – wyjaśnić 
się do końca roku. Przetarg mógłby zostać ogłoszony na przeło-
mie 2022 i 2023 roku. Najpóźniej nowy budynek KPT powinien 
stanąć w 2026 roku. W Californii będzie ponad 15 tysięcy metrów 
kwadratowych powierzchni biurowej, konferencyjnej, socjalnej 
i technicznej.

Region z inwestycjami

Dokument został zaakceptowany przez Ministerstwo Funduszy 
i Polityki Regionalnej 1 lutego. – Możemy się cieszyć, że na liście 
projektów priorytetowych znalazły się takie przedsięwzięcia, jak 
wsparcie szkolnictwa branżowego, usługi społeczne i zdrowotne 
dla seniorów czy podnoszenie kwalifikacji kadr przedsiębiorstw 
i osób indywidualnych za pośrednictwem Bazy Usług Rozwojo-
wych – wylicza Renata Janik, wicemarszałek sejmiku województwa.

KAMPUS GUM
Na liście znalazło się znacznie więcej ciekawych projektów. Wśród 
nich najważniejsza jest budowa laboratorium Głównego Urzędu 
Miar przy ulicy Wrzosowej w Kielcach. Mimo zimy roboty bu-
dowlane trwają. – Dla nas początek tego roku to przede wszystkim 
prace konstruktorskie we wszystkich ośmiu budynkach, których za-
kończenie zaplanowaliśmy na koniec pierwszego kwartału. Mamy 
nadzieję, że uda się zrealizować ten cel – tłumaczy Piotr Ziółkowski, 
dyrektor generalny Głównego Urzędu Miar.

CALIFORNIA W KIELCACH
W Kieleckim Parku Technologicznym ma stanąć budynek Califor-
nia. W teorii KPT dysponuje wszystkimi niezbędnymi dokumen-
tami. – Mamy przygotowany teren pod wzniesienie obiektu, pełną 
dokumentację budowlaną, pozwolenie na rozpoczęcie prac, więc 
od strony formalnej przygotowani jesteśmy na sto procent – mówi 
Joanna Lichosik, dyrektor KPT.
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PORT W GRZYBOWIE
Nawet 200 milionów złotych może kosztować budowa portu kole-
jowego w Grzybowie, w gminie Staszów. Powstaną tam magazyny 
i stacja przeładunkowa. Kluczowe są jednak pieniądze, bez których 
nie można ruszyć z inwestycją. 
Po co w Grzybowie port? Bo przechodzi tam towarowa linia szero-
kotorowa nr 65 i normalnotorowa nr 70. – Celem tego projektu jest 
przeładunek wagonów i kontenerów z szerokiego toru na normalny. 
Teraz prowadzimy prace budowlane i biznesowe – wyjaśnia Leszek 
Kopeć, burmistrz Staszowa.
Dodajmy, że port ma zapewnić i ułatwić nie tylko transport konte-
nerów, ale także paliw i gazu. To zadanie trafiło do Kontraktu Pro-
gramowego Urzędu Marszałkowskiego i może liczyć nawet na 34 
miliony złotych wsparcia.

ZBIORNIK NA KAMIENNEJ
Budowa zbiornika Bzin na rzece Kamiennej to ogromna inwestycja, 
jedna z kluczowych dla naszego regionu. Jej koszt szacowany jest na 
63,5 miliona złotych. Zbiornik powstanie w Skarżysku-Kamiennej 
i będzie mieć długość 3,3 kilometra, a szerokość – nawet 800 metrów. 
Głównym celem projektu jest retencja powodziowa, szczególnie 
w okresie wezbrań rzeki, co zabezpieczy miasto przed ewentualnymi 
podtopieniami. Z drugiej strony ma on zapewniać także wodę w Ka-
miennej w okresach suszy oraz do celów gospodarczych. Zbiornik 
zostanie także zagospodarowany na cele rekreacyjne i agroturystyczne. 
Projekt może liczyć nawet na 54 miliony złotych z Unii Europejskiej.

Tygodnik eM

ŚWIĘTOKRZYSKIE CENTRUM 
PRZEDSIĘBIORCZOŚCI ROLNEJ
Gigantyczne centrum logistyczne, Agro Fresh Park, inkubator prze-
mysłowy i manufaktura spożywcza – to wszystko skupi w sobie Świę-
tokrzyskie Centrum Przedsiębiorczości Rolnej. Powstanie ono na 
ośmiohektarowej działce po dawnej cukrowni we Włostowie. Teren 
został nabyty przez powiat opatowski w zeszłym roku. 
– Najpierw w dwóch etapach powstanie inkubator przemysłowy, czyli 
hala budowana o powierzchni siedmiu tysięcy metrów kwadrato-
wych. Przedsiębiorcy będą mogli wynajmować w niej pomieszczenia. 
W przyszłym miesiącu ogłosimy przetarg, a prace rozpoczną się 
jeszcze w tym roku. Planujemy ich zakończenie w 2023 roku. Koszt 
budowy inkubatora to 35 milionów złotych – mówi Tomasz Staniek, 
starosta opatowski.
W dalszym etapie wybudowane zostanie centrum logistyczne Agro 
Fresh Park oraz manufaktura spożywcza. Inwestycja znalazła się 
również w Kontrakcie Programowym Urzędu Marszałkowskiego 
i może liczyć na prawie 12,5 miliona złotych z Unii Europejskiej.

CENTRUM BAJKI W PACANOWIE
Sale do nauki muzyki, plastyki, tańca i do spotkań znajdą się w In-
stytucie Bajki, który powstanie w budynku dawnego kina „Koziołek” 
w Pacanowie. To projekt Europejskiego Centrum Bajki, a jego koszt 
sięgnie prawie 22 milionów złotych.
– Chcemy poprawić dostęp do naszych usług zarówno dla mieszkań-
ców, jak i turystów oraz środowisk naukowych. Ta platforma połączy 
naukowców, studentów, pasjonatów i miłośników bajki. Będziemy 
tu prowadzić te działania, dla których nie mamy obecnie miejsca – 
wyjaśnia Aleksandra Stachniak, dyrektor ECB w Pacanowie. 
Póki co projekt znajduje się we wczesnej fazie. Koszt inwestycji to 
prawie 22 miliony złotych.

BANK NASION NA UJK
Pierwsza na świecie kolekcja roślin pasożytniczych to jeden z suk-
cesów współpracy Uniwersytetu Jana Kochanowskiego w Kielcach 
i Ogrodu Botanicznego. Podobnych może być więcej. Projekt będzie 
realizowany w Centrum Badań i Ochrony Różnorodności Biologicz-
nej, działającym już od kilku lat. Znajduje się tam około stu roślin, 
przechowywanych w specjalnych lodówkach o temperaturze minus 
dwadzieścia stopni. Zakładane dofinansowanie z Unii Europejskiej 
to ponad 4,2 miliona.  

ZWROT PODATKU Z ZAGRANICY, 
PIT-y , KOREKTY

KINDERGELD - ZASIŁKI NA DZIECI

ROZLICZENIA Z ZAGRANICZNYMI URZĘDAMI SKARBOWYMI

„SIS” Kancelaria Prawno-Finansowa 
25-334 Kielce, ul. Winnicka 24tel.: 41 249 57 83 

 www.zwrotpodatkusis.pl

Region z inwestycjami
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Dziury znikną?

Toalety nie będzie

Podczas lutowej sesji rady miasta gremium jednogłośnie 
zgodziło się na przyjęcie zmian w budżecie. Te dotyczyły 
przede wszystkim dodatkowych trzech milionów złotych 
na remonty dróg.
Fatalny stan kieleckich ulic to ostatnio temat numer jeden. 
O wszechobecnych dziurach intensywnie dyskutują nie tyl-
ko mieszkańcy, ale również lokalni radni, władze miasta 
i jednostki podległe.

Wszystko wskazuje na to, że budząca kontrowersje toaleta 
na Zamku Królewskim w Chęcinach nie powstanie. Usy-
tuowana zostanie poza murami zabytku. – Doszliśmy do 
porozumienia z burmistrzem w tej sprawie – mówi Anna 
Żak, wojewódzki konserwator zabytków. 
Przypomnijmy, że pierwotnie wskazano lokalizację toalety 
w miejscu cennych odkryć archeologicznych, a projekt za-
kładał ingerencję w ich zabytkową warstwę. Doszło więc do 
spotkania wojewódzkiego konserwatora zabytków i Roberta 
Jaworskiego, burmistrza Chęcin.
–  Nie będzie toalety na zamku. To rozwiązanie dobre zarów-
no z mojego punktu widzenia - konserwatora, jak i burmi-
strza, który może nawet zaoszczędzi dzięki temu na inwe-
stycji. Oczywiście, skorzystają także turyści. Skłaniamy się 
ku wschodniej stronie, niedaleko budki biletowej. Toaleta 
zostanie ukryta wśród drzew i nie będzie się rzucać w oczy, 
a na tym na zależało – dodaje Anna Żak.
Co ciekawe, po burzy medialnej jaką wywołał nasz artykuł, 
odkryto ciekawą rzecz: – Pochyliliśmy się nad informacjami 
w mediach i zauważyliśmy  pewną rozbieżność pomiędzy 
wynikami badań archeologicznych, a projektem zagospo-
darowania. Usytuowanie budynków, które znajdują się na 
zamku nie zostało zrealizowane według projektu. Mówimy 

– Miasto uznało, że kwota, która dotychczas została przeka-
zana na ten cel jest niewystarczająca – tłumaczy wiceprze-
wodnicząca RM Katarzyna Czech-Kruczek. – Mam nadzieję, 
że zostanie wreszcie zlecona ekspertyza tego, w jaki sposób 
powinniśmy remontować drogi, bo niestety stan nawierzch-
ni kieleckich ulic z roku na rok jest coraz gorszy. Wydaje mi 
się, że w tym zakresie konieczna jest rewolucja – zaznacza.
O tym, że pieniądze są potrzebne przekonany jest również 
przewodniczący rady miasta, Jarosław Karyś.
– Nie ulega wątpliwości, że temat został zaniedbany. Zima 
uwydatniła wszystkie błędy. Stan nawierzchni nawet głów-
nych arterii jest straszny. To nie przystoi miastu wojewódz-
kiemu. Osobiście cieszy mnie, że środki zostaną przezna-
czone na remonty. Mam nadzieję, że ten problem zniknie 
– mówi przewodniczący.
Dzięki dodatkowym środkom, MZD przymierza się do prze-
budowy nawierzchni m.in. przy al. Szajnowicza-Iwanowa 
(Massalskiego – Malików), ul. Piekoszowskiej (Opielińskiej 
– Mielczarskiego) czy ul. Krakowskiej (bp Kaczmarka – 
Owocowej).
Za przyjęciem projektu uchwały opowiedziało się dwudzie-
stu pięciu radnych (czyli całe gremium). 

o minimalnych różnicach. Stąd mogła wyniknąć pomyłka 
projektanta toalety. Poprosiłam burmistrza o dokonanie 
inwentaryzacji powykonawczej. To ma istotne znaczenie 
z punktu widzenia nowych inwestycji. Czasami więc awan-
tury medialne pozwalają odkryć pewne błędy – przyznaje 
wojewódzki konserwator zabytków.  
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Przedpoście, siedemdziesiątnica, suche dni – dziś chyba nie-
wiele osób pamięta, bądź wie, co oznaczają te terminy. W tym 
artykule spróbujemy je przybliżyć.

POST, MODLITWA, JAŁMUŻNA
Zastanówmy się jednak najpierw, jak najlepiej przeżyć te 
czterdzieści dni przygotowujące nas do Świąt Wielkanoc-
nych. Fundamentem są – zapewne dobrze znane – praktyki 
pokutne: modlitwa, post i jałmużna. 
– Wskazują one człowiekowi, że nie jest centrum świata. Tak 
jak zmartwychwstanie jest nowym życiem, które dał nam 
Jezus Chrystus, tak my musimy to przyjąć i udowodnić, że 
tego chcemy, bo „wiara bez uczynków jest martwa”– mówi 
ksiądz Mateusz Szostak, wikariusz parafii świętych Apostołów 
Piotra i Pawła w Stopnicy. - Modlitwa wielkopostna musi 
w pierwszej kolejności stać się modlitwą dziękczynną. Wielki 
Post ma bowiem w sobie bardzo mocne przesłanie ukrytej 
radości, jaką jest nadzieja zbawienia. Umieramy bowiem dla 
siebie, żeby narodzić się dla Jezusa Chrystusa. Z kolei post 
stanowi silny akcent obumierania. Przypomina, że tu, na 
ziemi, nigdy nie będzie łatwo i musimy walczyć – podobnie 
jak Jezus – z siłami zła, również poprzez post. Ograniczamy 
siebie, żeby przyjąć coś o wiele większego później. Jałmuż-
na, wychwalana w całym Piśmie Świętym, pokazuje nam, że 
wielkim miłosierdziem jest odebranie sobie czegoś, aby to 
coś później ofiarować drugiemu człowiekowi.

HISTORIA I ZWYCZAJE
Liturgia wielkopostna często zwraca się do katechumenów, 
którzy przygotowują się do przyjęcia Chrztu Świętego na 
Wielkanoc. Obrzędy poprzedzające udzielenie sakramentu 

Czas pokuty

Zbliża się Wielki Post, 
czterdziestodniowy 
okres pokuty, który ma 
nas przygotować do 
przeżywania Uroczystości 
Zmartwychwstania 
Pańskiego. Warto 
przypomnieć jego genezę 
oraz zapomniane tradycje 
i zwyczaje z nim związane.

były rozłożone w pierwszych wiekach Kościoła na cały Wielki 
Post i odbywały się w środy. Co ciekawe, do XII wieku pu-
bliczni grzesznicy musieli publiczną pokutą zasługiwać na 
rozgrzeszenie. Trwała ona czasami kilka lat, a podczas Wiel-
kiego Postu była zaostrzona. Po odprawieniu zadośćuczynie-
nia otrzymywali w Wielki Czwartek odpuszczenie grzechów. 
– Wielki Post przez wieki nabierał różnego kształtu. Pierwot-
nie zaczynał się w pierwszą niedzielę Wielkiego Postu i trwał 
aż do Wielkiej Soboty. Były to dni, w których nie śpiewało 
się Alleluja. Na początku VII wieku papież Grzegorz Wielki 
wprowadził do kalendarza liturgicznego tak zwane przedpo-
ście, czyli okres trzech niedziel poprzedzających Wielki Post. 
Po reformie ten czas zniknął. Mówimy o siedemdziesiątnicy, 
sześćdziesiątnicy i pięćdziesiątnicy. Kościół wówczas przy-
gotowywał się do Postu. Warto dodać, że na dwa tygodnie 
przed Wielkanocą ustanowiono Okres Męki Pańskiej. Zmiany 
liturgiczne skróciły go do Wielkiego Tygodnia. Pozostałością 
jest jednak zasłanianie krzyży i obrazów w piątą niedzielę 
Wielkiego Postu – tłumaczy ksiądz Mateusz Szostak.
Niezwykle ciekawy był zwyczaj związany z siedemdziesiątni-
cą, polegający na „żegnaniu” Alleluja. W średniowieczu, kiedy 
zaprzestawano jego śpiewania na okres pokutny, urządzano 
ceremonie bardzo podobne do… pogrzebów. 
Z Wielkim Postem związany jest też zwyczaj suchych dni. 
– Obchodzone one były, a w tradycyjnym kalendarzu wciąż są, 
w pierwszym tygodniu tego okresu. W środę, piątek i sobotę 
wierny wezwany jest do tego, aby zachować post ścisły, aby 
ofiarować to wyrzeczenie Chrystusowi. Bardziej rozbudo-
wane były również liturgie w te dni – dodaje nasz rozmówca.
Zróbmy wszystko, aby obecny Wielki Post przeżyć jak na-
jowocniej 
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nasze sprawy

Zbudują na Karczówce?
Siedemnastego lutego kieleccy radni mieli przegłosować miejscowy plan 
zagospodarowania przestrzennego dla osiedla Podkarczówka, zakładający zakaz 
jakiejkolwiek zabudowy na południowym zboczu wzgórza. Na wniosek Moniki 
Kowalczyk dokument został jednak zdjęty z porządku obradau
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Dyskusję nad nim rozpoczęła rekomendacja dokumentu 
przez dyrektora wydziału urbanistyki i architektury, Artura 
Hajdorowicza, który przedstawił radnym między innymi bi-
lans zysków i strat dotyczący ewentualnej zabudowy terenu.

KTO MA RACJĘ?
Wśród zysków dyrektor wymienił choćby powiększenie 
zasobu mieszkaniowego gminy o kilka domów. – To wyż-
sze wpływy z podatków od nieruchomości i zaoszczędzone 

że zostaliście okłamani, a wszystko to co się dzieje, jest tego 
kłamstwa efektem. Mamy do czynienia z serią domniemań 
i pomówień. Nie planujemy inwestycji wielorodzinnej, nie 
rozmawialiśmy o budowie bloków, nie chcemy przepędzać 
zwierząt ani niszczyć zieleni, nie powstał też żaden gazociąg 
mający zasilać inwestycję wielorodzinną. We wniosku jest 
mowa o domach jednorodzinnych – mówił.

ZDJĘLI PROJEKT
Finalnie, mimo wielu starań, rozmów, spotkań i protestów 
radni większością głosów zdjęli projekt z porządku ostatnich 
obrad. „Za” opowiedziało się trzynaście osób: cały klub Ko-
alicji Obywatelskiej, Katarzyna Suchańska, Kamil Suchań-
ski, Maciej Bursztein, Dariusz Kisiel, Zdzisław Łakomiec, 
Marcin Stępniewski i Arkadiusz Ślipikowski. Wszystko na 
wniosek radnej z klubu Koalicji Obywatelskiej, Moniki 
Kowalczyk.
– Jestem zszokowana tempem prac nad tym planem. Spotka-
łam się z jedną i drugą stroną, zwiedziłam ten teren, dotar-
łam do różnych dokumentów i niestety, moim zdaniem nie 
jest to wszystko do końca przedyskutowane i przemyślane. 
Musimy podejmować na szybko plan, który rodzi wiele 
kontrowersji. Nie odbyły się w tej sprawie żadne meryto-
ryczne rozmowy w obecności wszystkich zainteresowanych. 
Jako radni jesteśmy wplątani w wir przepychanek między 
dwoma stronami. Postuluję wycofanie planu z porządku 
obrad – argumentowała podczas posiedzenia radna Monika 
Kowalczyk.

WALKA TRWA
Takim obrotem sprawy zszokowana jest wiceprzewodniczą-
ca Joanna Winiarska, która od początku wspierała miesz-
kańców w walce o zielone płuca tej okolicy. – Nikt z nas nie 
sądził, że nagle radni zaczną mieć wątpliwości. Nie jestem 
w stanie tego zrozumieć. Jest mi po ludzku przykro. Mimo 
to nie ustajemy w działaniach. Wciąż walczymy o ten piękny 
teren – mówi.
Sytuacja jest tym bardziej skomplikowana, że z początkiem 
marca odmrażają się pozwolenia na zabudowę terenu. Jo-
anna Winiarska zabiega, by do tego czasu zostało zwołane 
posiedzenie rady miasta w trybie nadzwyczajnym, na któ-
rym gremium zaopiniuje uchwałę. By to uczynić, potrzeba 
podpisów siedmiu radnych. 

kilkaset tysięcy złotych. Stratą będzie likwidacja ostatniego 
niezabudowanego fragmentu Karczówki wraz z jego dotych-
czasowym krajobrazem i ekosystemem, dewastacja cennych 
zasobów krajobrazowych i przyrodniczych, codzienny ruch 
komunikacyjny przez rezerwat, utrata szansy na teren re-
kreacyjno-wypoczynkowy w obrębie osiedla, przerwanie 
ciągu ekologicznego korytarza i otwarcie wrót do dalszych 
inwestycji – wyliczył dyrektor.
Głos zabrał również Bogdan Klikowicz, przedstawiciel 
mieszkańców i prezes Towarzystwa Przyjaciół Karczówki. 
– Ten teren od wieków był chroniony. Nic się nie zmieni-
ło, zmienił się tylko człowiek, który uważa, że za pieniądze 
można zrobić wszystko. Puścić tutaj zabudowę, to jak wyjąć 
kamyk z lawiny. Zapowiadam więc: będziemy tego bronić 
– mówił.
W trakcie sesji wypowiedział się także przedstawiciel drugiej 
strony konfliktu, deweloper Krzysztof Wojsa. – Udowodnię, 
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PROJEKT „STOP WIRUSOWI!” DUŻYM WSPARCIEM W DOBIE PANDEMII  

- Ciężko byłoby nam walczyć z covidem gdyby nie wsparcie, jakie szpital otrzymał w ramach projektu „Stop 
wirusowi!”. Dla nas to było jak zbawienie. Dzięki projektowi mogliśmy zakupić znaczną ilość środków ochrony 
osobistej, środków do dezynfekcji i sprzętu medycznego, co pozwoliło chronić zarówno pacjentów, jak i nasz 
personel – mówi dr Youssef Sleiman, dyrektor Szpitala Specjalistycznego w Czerwonej Górze

 Projekt „Stop wirusowi! Zapobieganie rozprzestrzeniania się CO-
VID-19 w województwie świętokrzyskim” uruchomiony został 1 marca 
2020 roku i zgodnie z pierwszymi założeniami miał trwać do końca 
2020 roku. Na jego realizację Zarząd Województwa Świętokrzyskiego 
pozyskał milionowe dofinansowanie. Jak się jednak okazało w ko-
lejnych miesiącach, koronawirus mutował powodując następne fale 
pandemii, dramatyczny wzrost liczby zachorowań i zgonów. - Kiedy 
już było wiadomo, że świat z koronawirusem tak łatwo nie wygra, 
zdaliśmy sobie sprawę z tego, że musimy reagować szybko, aby nadal 
chronić naszych mieszkańców. Natychmiast rozpoczęliśmy rozmowy 
z Komisją Europejską o zwiększenie dofinansowania na nasz projekt, 
którego założeniem było zapobieganie rozprzestrzeniania się SARS-
-Cov-2. Ostatecznie udało nam się zwiększyć dofinansowanie do 38 
milionów złotych i  przedłużyć projekt do końca czerwca bieżącego 
roku – poinformowała wicemarszałek Renata Janik. - W tym czasie 
miliony przeznaczyliśmy na środki ochrony dla naszych placówek me-
dycznych i sprzęt, czy chociażby na bezpłatne testy dla mieszkańców 
w kierunku wykrycia koronawirusa i określenia poziomu przeciwciał. 
Z tych testów mieszkańcy nadal mogą korzystać – przypomina mar-
szałek Andrzej Bętkowski.
 Pracy bez wsparcia finansowego w dobie pandemii nie wyobraża 
sobie dr Youssef Sleiman, dyrektor Szpitala Specjalistycznego w Czer-
wonej Górze. - Dla nas projekt „Stop wirusowi!” od samego początku 
był jak zbawienie. Potrzebowaliśmy niewyobrażalnej ilości środków 
ochrony osobistej i sprzętu do dezynfekcji. Bez tego ciężko walczyć 
z covidem. Dzięki działaniom Zarządu Województwa Świętokrzyskiego 
nie musieliśmy się o to martwić i mogliśmy skupić się na ratowaniu 
zdrowia i życia naszych pacjentów. – mówi dyrektor szpitala dr Yous-
sef Sleiman, który przypomina, że z pandemią nadal nie wygraliśmy. 
- Zmniejszenie w tej chwili ilości zakażeń nie oznacza, że wygraliśmy 
z pandemią. Wszystko zależy od nas, od tego czy będziemy cały czas 

Efektem rozmów członków Zarządu Województwa Świętokrzyskiego z Komisją Europejską jest zwiększenie dofinansowania unijnego na projekt 
„Stop wirusowi!” do 38 milionów złotych i  przedłużenie projektu do końca czerwca bieżącego roku

    

Projekt pozakonkursowy „Stop wirusowi! Zapobieganie rozprzestrzeniania się COVID-19 w województwie świętokrzyskim”
współfinansowany z Europejskiego Funduszu Społecznego w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 

Świętokrzyskiego na lata 2014-2020

Wsparcie informacyjne związane z realizacją projektu można uzyskać w godz. 9.00 – 14.00,
w Regionalnym Ośrodku Polityki Społecznej Urzędu Marszałkowskiego Województwa Świętokrzyskiego 

pod numerami telefonów: 
41 342 14 93, 41 41 342 19 02 – interwent kryzysowy, 41 362 61 89;  41 248 17 00 – psycholog, 

oraz na stronie www.swietokrzyskie.pro

pamiętali o tym, że wirus jest. Trochę się już do niego przyzwyczailiśmy, 
co jest niebezpieczne, bo jeśli przestaniemy stosować środki ochrony 
osobistej, to może dojść do zwiększenia fali zakażeń. Pamiętajmy, że 
noszenie masek chroni przed zakażeniem zarówno nas, jak i osoby 
z naszego otoczenia. Ważną ochroną są oczywiście szczepienia, które 
według mnie są bezwzględnie konieczne. Apeluję o zdrowy rozsądek 
i zaufanie nauce. Szczepionka przeciw covidowi jest tak przebadana 
jak żadna inna szczepionka. Otrzymały ją miliony osób. Oczywiście 
nadal trafiają do szpitala osoby zaszczepione. Jednak z racji pobudze-
nia układu odpornościowego przez szczepionkę przebieg choroby jest 
łagodniejszy, a stopień powikłań minimalny. Wiemy, że szczepionka jest 
bezpieczna i należy wierzyć specjalistom. Oczywiście, jak po każdym 
leku, mogą nastąpić objawy uboczne. Pamiętajmy jednak, że choroba jest 
znacznie bardziej niebezpieczna i szczepić się trzeba, aby chronić swoje 
życie – apeluje dr Youssef Sleiman, dyrektor Szpitala Specjalistycznego 
w Czerwonej Górze.

Projekt pozakonkursowy pn. „Stop wirusowi! Zapobieganie rozprzestrzeniania się COVID – 19 w województwie świętokrzyskim” 
współfinansowany z Europejskiego Funduszu Społecznego  w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 

Świętokrzyskiego na lata 2014-2020. Projekt trwa od 1 marca 2020 r. do 30 czerwca 2022 r.

33
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Dr Youssef Sleiman, dyrektor Szpitala Specjalistycznego 
w Czerwonej Górze: Dzięki działaniom Zarządu Województwa 
Świętokrzyskiego nie musieliśmy się martwić o zakup środków ochrony. 
Mogliśmy skupić się na ratowaniu zdrowia i życia naszych pacjentów.
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MOPR oferuje 
„Opiekę wytchnieniową”
Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie w Kielcach rozpoczął nabór wniosków 
w ramach programu resortowego Ministra Rodziny i Polityki Społecznej 
„Opieka wytchnieniowa”

nie swoich spraw – mówi Katarzyna Gonciarz, pracownik 
Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Kielcach. 
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DLA KOGO TEN PROGRAM?
– Jest on adresowany do dzieci z orzeczeniem o niepełno-
sprawności oraz osób ze znacznym stopniem niepełnospraw-
ności. W tym roku ministerstwo przewidziało dwie formy 
pomocy: to opieka dzienna, a limit  godzin to 240 w ciągu 
całego roku. Ta forma jest realizowana w miejscu zamieszka-
nia, czyli opiekun może przyjść do domu w czasie, kiedy oso-
ba, która sprawuje opiekę codzienną będzie chciała załatwić 
swoje sprawy. Drugi moduł jest całodobowy. Wtedy osoba 
niepełnosprawna może przebywać w ośrodku całodobowym, 
maksymalnie 14 dni. Takie wsparcie może się szczególnie 
przydać w przypadku, gdy opiekun czy członek rodziny chce-
nia przykład gdzieś wyjechać i nie ma z kim zostawić swojego 
podopiecznego – tłumaczy Katarzyna Gonciarz. 
„Opieka wytchnieniowa” może być kilkugodzinna, weeken-
dowa, kilkudniowa lub prowadzona kilkanaście dni pod rząd 
w zastępstwie za opiekuna faktycznego. 
Gmina Kielce przeznaczyła środki na tę formę pomocy, które 
pozwolą na finasowanie jej dla 600 osób,  natomiast sto osób 
skorzysta z opieki całodobowej.

JAK ZGŁOSIĆ SIĘ DO PROGRAMU?
– Wnioski przejmujemy przy ulicy Studziennej 2, w pokoju 
nr 41, w siedzibie Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
w Kielcach. Również na stronie mopr.kielce.pl zamieszczone 
są informacje - warto je przeczytać przed złożeniem doku-
mentów. Tam także dostępne są druki, które należy wypełnić: 
karta zgłoszenia do programu, do której trzeba dołączyć skalę 
FIM wypełnioną wcześniej przez lekarza, pielęgniarkę bądź 
rehabilitanta. Trzeba też mieć orzeczenie o niepełnospraw-
ności – informuje Katarzyna Gonciarz, z MOPR Kielce.
Uczestnik programu, któremu przyznano pomoc w postaci 
usługi opieki wytchnieniowej, nie płaci za tę usługę. Przy oce-
nie wniosków nie brane są pod uwagę również dochody osoby 
niepełnosprawnej ani jej rodziny. Wnioski rozpatrywane będą 
na bieżąco do czasu wyczerpania pieniędzy przeznaczonych 
na realizację programu. W pierwszej kolejności usługi będą 
przyznawane osobom, które uzyskały najniższą punktację 
w skali FIM. 
Więcej informacji na temat Programu „Opieka wytchnie-
niowa” można uzyskać pod numerem 41 331 25 24, we-
wnętrzny 257. 

Jego istotą jest zapewnienie opieki osobie niesamodzielnej, 
dzięki czemu jej opiekun może odpocząć od codziennych 
obowiązków lub po prostu załatwić swoje sprawy. 
– Dzięki takiej pomocy osoby zaangażowane na co dzień 
w sprawowanie opieki nad osobą niepełnosprawną otrzymają 
czas, który przeznaczą na odpoczynek, regenerację, załatwie-

Katarzyna Gonciarz, zastępca kierownika. 
Dział Usług Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Kielcach.
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Tygodnik eM zdrowie

Miejskie Przedsiębiorstwo Komunikacji w Kielcach poszukuje 

KIEROWCÓW AUTOBUSÓW. 
Posiadasz uprawnienia kategorii D oraz kwalifikacje do przewozu osób, zacznij współpracę już dziś. 
Oferujemy umowę o pracę, atrakcyjne wynagrodzenie, liczne dofinansowania i benefity socjalne. 

Szczegóły w siedzibie firmy lub pod numerem telefonu oraz email:

 41 34-524-21 wewnętrzny 212; sekretariat@mpk.kielce.pl

reklama

Po co ci to?

Mają poprawiać nasze zdrowie, 
uzupełniać brakujące witaminy 
i minerały, wpływać na wzrost włosów 
i paznokci albo pomóc w odchudzaniu. 
O czym mowa? Oczywiście 
o suplementach diety
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Rynek suplementów diety to jedna z najszybciej rozwijających 
się gałęzi polskiego przemysłu. Działania promocyjne i rekla-
mowe przekonują konsumentów, że powinni je kupować w celu 
poprawy zdrowia, a nie wyłącznie uzupełnienia naturalnych 
niedoborów składników odżywczych. Okazuje się jednak, że nie 
są one potrzebne każdemu do prawidłowego funkcjonowania. 
Osoby, które utrzymują zbilansowaną dietę, już w produktach 
spożywczych dostarczają organizmowi tego, co najlepsze.

SUPLEMENTOWA MODA
– Suplementy są bardzo promowane, zarówno te lepsze, jak 
i gorsze. Będziemy dążyć w przyszłości do ich certyfikacji, 
aby zachować pewien standard – mówi Robert Gocał, prezes 
okręgowej Izby Aptekarskiej. - Wtedy tak samo jak produkty 
lecznicze przechodziłyby badania, aby uzyskać placet poświad-
czający jakość. Dodajmy, że jeżeli ktoś ma zbilansowaną dietę, 
teoretycznie nie powinien przyjmować suplementów, bo nie 
są mu do niczego potrzebne. Jednak dużo osób żyje w biegu 
i wiele czynników prowadzi do niedoboru niektórych witamin 
i minerałów – dodaje specjalista.
- Można powiedzieć, że na suplementy jest teraz moda, a na 
każdego z nas wywierana presja producentów, ale nie tylko, aby 
je przyjmować. Rolą farmaceuty jest doradzić pacjentowi, co 
będzie dla niego dobre. Na pewno ograniczyłbym stosowanie 
suplementów wieloskładnikowych diety. Nie da się wyprodu-
kować tabletki, która miałaby kilkanaście przeróżnych składni-
ków, dlatego najlepsze są pojedyncze substancje z konkretnym 
wskazaniem – dodaje prezes Okręgowej Izby Aptekarskiej.

KAŻDEMU POTRZEBNE? 
Dietetyk Anna Gołdyn zaznacza, że suplementy powinny 
przyjmować osoby, u których po wykonaniu badań wyszły 
niedobory danej witaminy w organizmie. – Wielu z nas ma 
niedobór witaminy D3, zdarza się jednak, że pomimo dobrego 
jej poziomu ktoś zażywa ją dodatkowo w kapsułkach, a nadmiar 
jest negatywny - w tym przypadku dla stawów. Rekomenduje 

się, żeby kobiety, które planują ciążę zażywały kwas foliowy - 
wyjaśnia.
- Z kolei osoby przyjmujące leki na nadciśnienie, często mają 
niedobory potasu i magnezu, zanim jednak wezmą te suple-
menty, powinny zrobić badania i sprawdzić to. Niezwykle 
istotną jest choćby witamina B12, której niedobór powoduje 
obniżenie nastroju, a nawet stany depresyjne – wymienia Anna 
Gołdyn.
– Suplementy należy przyjmować maksymalnie trzy miesiące, 
po tym czasie trzeba zrobić przerwę na kolejne trzy miesiące, 
ponieważ niektóre składniki mogą wywoływać niepożądane 
reakcje. Nie każdy suplement jest dobrej jakości. Niektóre firmy 
produkujące magnez dodają do kapsułek stearynian magnezu, 
a substancja ta może prowadzić do powstania komórek nowo-
tworowych – uzupełnia specjalistka.

***
Wybierając suplementy należy się poważnie zastanowić, czy są 
nam istotnie niezbędne, i czy kupując je nie stajemy się kolejną 
bezrefleksyjną ofiarą kampanii marketingowej i atrakcyjnej 
reklamy. 
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Amerykanie kupują 
Pioruny od Mesko

Samoloty, śmigłowce, bezzałogowe statki powietrzne – 
do walki z tymi maszynami przeznaczone są przenośne, 
przeciwlotnicze zestawy rakietowe Piorun. Już niedługo 
korzystać z nich będą Amerykanie, ale również Ukraińcy.

Od Gromów do Piorunów

Co ciekawe, kilka lat wcześniej Amerykanie zakupili tak-
że Przenośne Przeciwlotnicze Zestawy Rakietowe Grom. 
Zostały one dostarczone w latach 2016-2019. Prace nad 
nimi prowadzone były od 1992 roku. Trzy lata później 
wdrożono je do produkcji, aby w kolejnych latach mogły 
trafić nie tylko do Wojska Polskiego, ale również do Gru-
zji, Indonezji, Japonii, Litwy i Stanów Zjednoczonych. 7 
grudnia 2021 roku został wyprodukowany 3000 zestaw. 
– Mamy perfekcyjnie opanowany proces produkcyjny. Ta 
rakieta jest bardzo zaawansowana technologicznie. Grom 
sprawdza się bardzo dobrze w warunkach bojowych, po-
nieważ wielokrotnie stosowano go w praktyce. Jego sku-
teczność można potwierdzić patrząc na zainteresowanie 
nim na rynkach światowych. Do końca 2021 roku dostar-
czaliśmy Gromy na Litwę i jesteśmy w trakcie negocjacji 
kolejnych dostaw do innych odbiorców. Przygotowujemy 
odpowiedzi dla naszych potencjalnych klientów – mówi 
Marcin Ożóg z Zarządu Mesko.
To właśnie modernizacja PPZR Grom, rozpoczęta w 2010 
roku przez konsorcjum Mesko, CRW Telesystem-Mesko 
oraz Wojskowej Akademii Technicznej, doprowadziła do 
powstania Piorunów. W 2015 roku prace nad zestawem 
zostały zakończone, a jego premiera odbyła się w 2016 
roku w trakcie Międzynarodowego Salonu Przemysłu 
Obronnego w Kielcach. 
– Piorun to naturalny następca zestawu Grom. Niewątpli-
wie jest jednym z najskuteczniejszych w swojej klasie. To 
co wyróżnia go spośród konkurencji to jego zasięg. Osiąga 
on aż 6,5 tysiąca metrów, a pułap działania to około cztery 
tysiące metrów. Niespotykany jest jednak minimalny pu-

Kilkaset zestawów rakietowych 
zamówił Departament Obrony Stanów 
Zjednoczonych od skarżyskiego 
Mesko. Chodzi o Pioruny, które 
należą do najnowocześniejszego 
uzbrojenia w polskiej armii. – Jesteśmy 
z tego powodu bardzo dumni. To efekt 
pracy naszych inżynierów z Ziemi 
Świętokrzyskiej – mówi Elżbieta 
Śreniawska, prezes Mesko.

łap, czyli jedynie dziesięć metrów. Możemy dzięki temu 
zwalczać cele powietrzne już na tej wysokości. Nikomu 
z konkurencji nie udało się tego osiągnąć – przyznaje 
Marcin Ożóg.
Jak napisał portal Defence24.pl już w grudniu Minister-
stwo Obrony Narodowej zamówiło 420 wyrzutni oraz 1300 
pocisków rakietowych dla Wojska Polskiego. Całość ma 
zostać dostarczona do 2022 roku. 
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Amerykanie kupują 
Pioruny od Mesko

Pioruny u Amerykanów

Zamówienie Piorunów przez Amerykanów to efekt nego-
cjacji z amerykańskim departamentem odpowiedzialnym 
za obronę. 
– Kontrakt negocjowaliśmy przez wiele miesięcy. Amery-
kanie mieli możliwość przyjazdu do Polski z wizytą. Mieli-

śmy również bardzo dużo spotkań on-line. Nasi partnerzy 
zainteresowali się tą rakietą i jest ona dla nich zastępstwem 
Stingera, używanego w ich armii. Kilkaset sztuk Piorunów 
będzie na wyposażeniu amerykańskich sił zbrojnych.  Ele-
ment prestiżowy jest dla nas bardzo istotny. Armie wielu 
krajów interesują się naszym produktem i mamy bardzo 
dużo zapytań dotyczących Pioruna. To, że sprawdził się 
w praktyce z pewnością wpłynęło za zwiększone zaintere-
sowanie. Co ciekawe, pracujemy, aby w przyszłości jeszcze 
rozwinąć jego możliwości – tłumaczy nasz rozmówca.
To nie tylko sukces Mesko, ale również całego przemysłu 
zbrojeniowego. Kontrakt z Amerykanami potwierdza bo-
wiem jakość i skuteczność polskiej produkcji, doskonale 
zaspokajając potrzeby armii USA. Zainteresowanie spo-
tęgowało rosyjskie zagrożenie i niebezpieczeństwa jakie 
objawił konflikt za naszą wschodnią granicą.
To właśnie tam trafią również produkowane w Skarży-
sku-Kamiennej Pioruny. Mają one pomóc w obronie 
kraju przed ewentualnym atakiem Rosjan. To znacząco 
unowocześni sprzęt ukraińskiej armii, która dotychczas 
posługiwała się przestarzałymi zestawami rakietowymi.
– To pokazuje, że jesteśmy bardzo ważną spółką w regionie. 
Zatrudniamy 2500 tysiąca osób w samym województwie 
świętokrzyskim, a poza regionem – ponad 1200. Ciągle 
jesteśmy w fazie rozwoju. Cały czas pracujemy nad uno-
wocześnieniem naszych wyrobów. Piorun jest dla nas 
bardzo znaczącym produktem. Nasi inżynierowie mają 
kolejne pomysły, aby poszczególne elementy tej rakiety 
modernizować. Takie prace się rozpoczęły i będą trwały 
jakiś czas. Efekty poznamy w perspektywie dwóch, trzech 
lat. Mamy bardzo dobrą kadrę w sferze rakietowej – za-
równo pod kątem technologicznym, jak i wykonawstwa. 
Współpracujemy ze spółką Telesystem-Mesko, która jest 
mocno zaangażowana w produkcję elektroniki do tego 
produktu. Cały proces produkcyjny i dostaw jest reali-
zowany przez nas – dodaje członek zarządu skarżyskiej 
firmy zbrojeniowej.

Ogromna duma

Można powiedzieć, że nasz kraj jest jednym z liderów 
w produkcji przenośnych zestawów rakietowych. 
Na tym tle wyróżnia się więc także Mesko, które 
w swoim potencjale ma zarówno zasłużone Gromy, jak 
i najnowocześniejsze Pioruny. Kontrakt z Amerykanami 
prawdopodobnie nie będzie więc ostatnim.
– Dla spółki Mesko wejście na trudny rynek amerykański 
jest ogromnym sukcesem, który pokazuje naszą determi-
nację oraz to, że produkty wytwarzane u nas są klasy świa-
towej. Parametry Pioruna udowadniają, że jest on jednym 
z najlepszych w swojej klasie, jeśli nie najlepszy. Jesteśmy 
z tego powodu bardzo dumni. To efekt pracy naszych 
inżynierów z Ziemi Świętokrzyskiej – wyjaśnia Elżbieta 
Śreniawska, prezes Mesko. 
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czeniu organizmu, ale na poustawianiu w swoim sercu tych 
rzeczy, które zasłaniają sens i istotę życia. 

– Post ma więc prowadzić do nawrócenia? 

– Przede wszystkim do dostrzeżenia swojego grzechu. Bóg 
przebacza wtedy, kiedy człowiek przyznaje się do grzechu, 
uznaje go i chce za niego pokutować. Bez tego człowiek nie 
pójdzie dalej. Chodzi więc o post, który prowadzi do na-
wrócenia. Dziś wiele nawróceń dokonuje się w ciszy serca 
ludzkiego, ponieważ każdy z nas doświadcza swojej słabości. 
Wielki Post jest zatem czasem, w którym możemy bardziej 
otworzyć się na relację z Panem Bogiem. 

– W Środę Popielcową mamy obrzęd posypania głów popiołem. 
Czym on jest? 

– Słowa „Prochem jesteś i w proch się obrócisz” uświadamia-
ją, że wyszliśmy z ziemi, jesteśmy kruchymi istotami i za jakiś 
czas do tej ziemi wrócimy. Popiół mam nam przypominać, 
że od Boga wyszliśmy i do Boga wracamy. 

– Druga formuła: „Nawracajcie się i wierzcie w Ewangelię”. 

– Wcale nie jest łatwiejsza, ponieważ nawracanie się przez 
całe życie, czyli dostrzeganie swej grzeszności, jest dla nas 
wyzwaniem. Musimy pamiętać, że nie jesteśmy pępkiem 
świata, nie jesteśmy najważniejsi. Łatwo się mówi, ale trud-
niej wykonuje. Szczególnie doświadczamy tej trudności, 
kiedy ktoś nam wytyka nasze błędy, a przecież każdy je 
popełnia. 

– Kościół kieruje naszą uwagę na post, modlitwę i jałmużnę. 
Jak się modlić, aby ta modlitwa była wysłuchana?

– Szczerze. W Starym Testamencie mamy Psalmy Dawida, 
wzór modlitw. Za przykład może posłużyć Psalm 51. To 
prośba o zmiłowanie boże nad grzesznikiem, który uświa-
damia sobie swój grzech. My wyznajemy swoje grzechy 
i uznajemy swą grzeszność podczas spowiedzi. W zamian 
doznajemy miłosierdzia, czyli bliskości Boga. W Wielkim 
Poście formami modlitwy są też nabożeństwa pasyjne: droga 
krzyżowa, gorzkie żale oraz dobrze przeżyte rekolekcje, które 
mogą pomóc nam powrócić do Pana Boga. Zachęcamy więc 
do udziału w tych nabożeństwach i rekolekcjach. Skorzy-
stajmy z tego czasu powrotu do Pana Boga. 

– Dziękuję za rozmowę. 

Więcej o tym, jak przeżyć Wielki Post, 

w Radiu eM Kielce w audycji: „Tak Wierzę” we wtorek, 1 marca, godz. 20. 

– Wielki Post to wyjątkowy czas w Kościele katolickim. Czy 
jesteśmy do niego przygotowani? Czy go potrzebujemy? 

– Ludzie zawsze potrzebowali postu, jednak dziś może za-
istnieć potrzeba poszukiwania nowych jego form. Jesteśmy 
przekarmieni, a równocześnie na świecie tysiące osób umie-
ra z głodu. Potrzeba nam postu, potrzeba nam zatrzymania 
się i odnalezienia właściwej drogi, punktu orientacyjnego 
dla swego życia. 

– Czy we właściwym przeżyciu postu mogą nam pomóc po-
stanowienia? 

– Starsze pokolenia rzucały alkohol i papierosy na Wielki 
Post, aby popracować nad swoim charakterem. Myślę, że 
takie postanowienia to dobra rzecz, ponieważ walczymy ze 
sobą, staramy się panować nad tym, co nas zniewala i niepo-
trzebnie przykuwa naszą uwagę. Owocem tego wyrzeczenia 
ma być zbliżenie do Pana Boga, drugiego człowieka i siebie. 

– Czym zatem jest post? 

– Powszechnie wiemy, że post to odmawianie sobie jedzenia 
albo picia. W Starym i Nowym Testamencie mamy wiele 
różnych jego form. Ważne jest jednak, aby pościć szczerze, 
nie skupiać się tylko na zewnętrznych praktykach: odma-
wianiu sobie pokarmu, zakładaniu strojów pokutnych lub 
posypywaniu głów popiołem. Post nie polega na wynisz-Ro
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Nie zmarnujmy Wielkiego Postu
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Roczny bilans działań wolon-
tariuszy przedstawia się impo-
nująco: 79. zarejestrowanych 
wolontariuszy i 831 przepraco-
wanych godzin wolontaryjnych. 
Młodzież włączała się w orga-
nizację gminnych wydarzeń 
kulturalnych, sportowych i spo-
łecznych, a także uczestniczyła 
w wizytach studyjnych, warszta-
tach kreatywnych, manualnych 
i motywacyjnych.  – Jestem z nich 
bardzo dumna. Za nami rok pra-
cy w trudnych, pandemicznych 
warunkach. To też rok poznawania się i budowania relacji, taka 
szkoła wrażliwości – mówiła Kamila Piotrowicz, opiekunka wo-
lontariuszy.
Głównymi nagrodami „Perłami Wolontariatu” zostały uhonoro-
wane: Natalia Herbergier, Patrycja Jasik, Antonina Nowaczkie-
wicz, Marcelina Pijorek i Julia Zbróg. „Szanse Wolontariatu” trafiły 
do: Mai Kilijan, Oliwii Prokopoudi, Dominiki Przeworskiej, Mi-

Wolontariusze docenieni
Od ponad roku w Nowinach działa Lokalne Centrum Wolontariatu. Podczas I Gali 
Wolontariatu w Nowinach pięć wolontariuszek zostało wyróżnione „Perłami Wolontariatu”.

chała Pypeć i Niny Sadowskiej. 
Podczas Gali dyplomy otrzymały 
również dorośli wspierający wo-
lontariuszy w działaniach:  Agata 
Ludew, Marta Mołas, Marta No-
waczkiewicz i Marta Sowińska.
Wręczanie nagród uświetniali 
swoimi osobowościami i talen-
tami artyści: piosenkarka Sylwia 
Lasota ze Studia Miniaturka, 
gimnastyczka Magdalena Czar-
ny, grupa taneczna „Late”.
 – Z całego serca pragnę podzię-
kować każdemu z Was za dobro, 

jakie czynicie. Dzięki Wam świat staje się lepszy – podziękował 
wolontariuszom Sebastian Nowaczkiewicz, wójt gminy Nowiny. 
W imieniu społeczności wolontariuszy głos zabrała Marcelina 
Pijorek dziękując zarówno koleżankom i kolegom, a także wspiera-
jącym osobom dorosłym na czele z Kamilą Piotrowicz, Damianem 
Zegadło i Martą Sowińską za to, że dorośli dostrzegli w młodzieży 
potencjał, dobro i szczerość. 

fot. Laureatki nagrody „Perły Wolontariatu”.

Tygodnik eM reklama

Panie Prezesie, wiosna na progu, pandemia mija, czas 
otworzyć biuro?

Henryk Milcarz, prezes Wodociągów Kieleckich: - Czas 
na trochę radości, oddechu po tych trudnych dwóch la-
tach. Od poniedziałku nasze Biuro Obsługi Klienta znowu 
jest otwarte dla wszystkich klientów, odwiedzających, po 
trzech tygodniach lockdownu. Niestety ze względu na pan-
demię Covid-19 musieliśmy się zamknąć już drugi raz. Pierwszy 
lockdown mieliśmy rok temu i trwał dłużej. Zawsze nie jest to łatwa 
decyzja, bo robimy wszystko, aby być firmą jak najszerzej otwartą dla 
ludzi. Z drugiej jednak strony wodociągi to przedsiębiorstwo tak zwanej 
infrastruktury krytycznej, a więc musimy wyjątkowo dbać o frekwencję 
w pracy. Pracownicy nie mogą się zarażać i chorować, bo musimy do-
starczać wodę i oczyszczać ścieki siedem dni w tygodniu, czy to świątek, 
czy piątek. 

I udało się przejść przez pandemię suchą stopą?

- Nie było łatwo, ludzie chorowali, w tym niektórzy bardzo ciężko, jednak 
nigdy Covid nie sparaliżował naszej pracy. A były spółki wodociągowe 
w Polsce, które zdecydowały się na koszarowanie części załogi, czyli 
zamknięcie kluczowych pracowników na terenie zakładu pracy na dwa 

tygodnie, aby się nie zarazili, a mogli pracować. 
Pamiętajmy, że zachowanie higieny, a więc mię-
dzy innymi dostęp do wody, to kluczowa sprawa 
w zwalczaniu każdej epidemii chorób zakaźnych. 
My wywiązaliśmy się z tego zadania.

To żeby jeszcze poprawić nastrój, poproszę o jakiś 
przepis na smaczną potrawę z kieleckiej kranówki.

- Właśnie minął tłusty czwartek, ale jak ktoś ma jeszcze ochotę 
na słodycze, proponuję zrobić domową galaretkę owocową. W porów-
naniu z tymi gotowymi, w proszku, ma tę zaletę, że jej słodkość możemy 
sobie sami dobierać. Potrzebujemy 6 łyżeczek żelatyny, 0,5 l kieleckiej 
kranówki, 0,5 l soku owocowego, cukier. Żelatynę zalewamy niewielką 
ilością kieleckiej kranówki i odstawiamy aż napęcznieje. W tym czasie 
w rondelku podgrzewamy kielecką kranówkę i sok owocowy. Dodajemy 
cukier, a kiedy całkiem się rozpuści, zdejmujemy rondelek z ognia, doda-
jemy żelatynę i cały czas mieszamy aż do połączenia składników. Gorącą 
galaretkę przelewamy do specjalnych foremek, a kiedy ostygnie, wsta-
wiamy na kilka godzin do lodówki.

Dziękuję za rozmowę.

www.wod-kiel.com.pl
Zapraszamy do odwiedzenia naszej strony internetowejŚwiadczymy usługi: 

• Naprawy, czyszczenie, eksploatacja sieci wodociągowej 
i kanalizacyjnej

• badania laboratoryjne wody, ścieków i osadów ściekowych

CZAS OTWORZYĆ BIUROCZAS OTWORZYĆ BIURO
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Jakże wesoły Romek…

Fatum, sacrum i profanum
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Bałem się trochę, że wprowadzenie do felietonu cytatu z filmu 
„Miś” zbytnio trąci banałem. Byłem przekonany, iż każdy zna 
Bareję na pamięć. Najbliższy taras widokowy dla odprowa-
dzających jest we Wrocławiu, a osobnik w pikielhaubie to nie 
wraży germanizator, lecz poczciwy szlachciura, co się nazywa 
Pruski, a nieporozumienie łatwo wyjaśni ozdobienie go bia-
ło-czerwoną szarfą. Żeby jednak dogłębnie potwierdzić roz-
ległość tej znajomości, przeprowadziłem krótki sondaż wśród 
kilkorga młodszych współobywateli. I co? A nic. O żadnym 
wrocławskim tarasie i szlachcicu z zagranicznym nazwiskiem 
ani me ani be.
Nie obrażę zatem ewentualnych czytelników banałem, kie-
dy przejdę do rzeczy, czyli Wesołego Romka. To ten gość, co 
w czasie awarii warszawskiej komunikacji zbiorowej raczył 

Za sprawą Rosji ponownie znaleźliśmy się w owym przeklętym 
geopolitycznym trójkącie historii, którego ramy wyznaczają fatum 
(to, co nieuniknione), sacrum (to, co święte), a które właśnie zo-
stało zbrukane przez nieprzewidywalne profanum (to, co ludzkie, 
niedoskonałe).
Lew Tołstoj, autor słynnej rosyjskiej epopei narodowej Wojna 
i pokój, był przekonany, że historią rządzi ślepy los, fatum, któ-
rego w żaden sposób nie da się uniknąć. Nie jest ono bowiem 
zależne od jakichkolwiek ludzkich działań. Jego wykonawcami 
nie są wybieralni „genialni wodzowie” lecz narodowe masy, na 
czele których stają władcy wypełniający z woli boga i narodu misję 
dziejową. W ten sposób uzasadniano wszelkie imperialne podboje. 

spieszonych pasażerów swoim spontanicznym optymizmem 
i dobrym samopoczuciem, wyśpiewując przy wtórze bałałajki: 
Dzień dobry, cześć i czołem / pytacie, skąd się wziąłem? / Jestem 
wesoły Romek / mam na przedmieściu domek / a w domku wodę, 
światło, gaz / powtarzam zatem jeszcze raz / Jestem wesoły Ro-
mek... I tak dalej.
Przysłuchując się ekspresji niekłamanego szczęścia sprzed lat, 
zadumałem się z nadzieją, ale i niepokojem nad współczesnym 
losem Romka. Czy na tamtym przedmieściu ciągle jeszcze roz-
brzmiewa jego hymn ku czci maleńkiej stabilizacji? Ziarenko 
niepokoju pojawiło się w mojej głowie już wtedy, kiedy z za-
słuchanego tłumu niespodziewanie rozległ się głos obywatela 
w brązowym kaszkiecie i jeśli dobrze pamiętam – w kraciastym 
garniturku. Głos wysyczał: „Nie bój, nie bój, wyłączą ci”. A cóż to 
za gość? Awaria wydarzyła się wiele lat temu, a on, skubany, już 
wtedy wszystko wiedział? Jakim, u diabła, sposobem? O pande-
mii, o drugim nord streamie, o Fit for 55, a nawet o Władimirze 
Władimirowiczu? Ale mimo tych wszystkich strachów chcę 
wierzyć, że nasz bohater regularnie opłaca rachunki za wodę, 
światło, gaz (a pewnie i internet) w podmiejskim domku, a od 
czasu do czasu pod posiwiałym wąsem ze spokojem i nadzieją 
podśpiewuje swoje: „Jestem wesoły Romek…”.
Prawda jest taka, że dobrze chłopu życzę, bo bardzo go polu-
biłem. Choćby za to, że doskonale rozumie, iż człowiek ma tak 
naprawdę niewielkie potrzeby, a reszta jest tylko na pokaz. 

Podobną pokrętną logiką zdaje się kierować Władimir Putin, który 
wraz z aneksją Krymu w lutym 2014 roku samozwańczo stał się 
imperatorem tak zwanej Noworosji. Jej integralną część stanowił 
kiedyś Półwysep Krymski, ale przecież to było dawno. W 1954 roku 
Nikita Chruszczow „podarował” Krym Ukrainie i tak to powinno 
było pozostać już na zawsze.
Anachroniczne i barbarzyńskie wojenne zakusy Putina wobec 
Ukrainy w dłuższej perspektywie nie mają szans powodzenia. Jako 
przywódca wojny niesprawiedliwej Putin staje się uosobieniem 
zła, którą to rolę w czasach opisywanych przez Tołstoja pełnił Na-
poleon Bonaparte. Agresja Rosji wobec Ukrainy służy wyłącznie 
zaspokojeniu chorych ambicji imperatora. Ma też wiele wspólnego 
z wydumanym historycznym pseudo-patriotyzmem i domniema-
ną dziejową koniecznością. Oderwany od rzeczywistości Putin 
najwyraźniej nie doczytał, niestety, do końca dzieła Lwa Tołstoja. 
Pokój i dobro zdecydowanie przynależą do sfery sacrum. Są święto-
ściami, wobec których putinowskie profanum sromotnie polegnie. 
Po co zatem to wszystko? 

Nieopodal granicy polsko-ukraińskiej, 13.02.2022

WIĘCEJ ŚWIAT(Ł)A

Kontakt z Fundacją: ul. Duża 18, 25-304 Kielce, 
tel. 576 310 730, email: info@frrs.eu
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PATRIOTYCZNE UROCZYSTOŚCI
Wojewoda Świętokrzyski oraz Naczelnik 
Delegatury Instytutu Pamięci Narodowej 
w Kielcach zapraszają na obchody Narodo-
wego Dnia Pamięci Żołnierzy Wyklętych. 
Z uwagi na obostrzenia związane z pande-
mią, kieleckie uroczystości 1 marca odbędą 
się w ograniczonej formule. Rozpocznie je, 
o godz. 9.00, msza święta w Bazylice Kate-
dralnej. Godz. 10.00 to początek uroczystości 
przed Pomnikiem Armii Krajowej.

Program obchodów – Kielce, 1 marca 2022 r. 
9.00: Bazylika Katedralna: msza święta w in-
tencji Żołnierzy Wyklętych.
10.00: uroczystości przed Pomnikiem Armii 
Krajowej
11.00: złożenie kwiatów i zapalenie zniczy 
przed ścianą straceń w byłym więzieniu kie-
leckim.
11.30: Cmentarz Kielce-Piaski: złożenie kwia-
tów przed pomnikiem poświęconym pamięci 
żołnierzy AK, NSZ, WiN pomordowanych 
przez Urząd Bezpieczeństwa w więzieniu 
kieleckim.
Wydarzenia organizowane w ramach ob-
chodów:
- Otwarcie wystawy „Armia Krajowa”: 28 lu-
tego, godz. 11.00, Rynek w Kielcach.
- Projekcja spektaklu „Golgota Wrocławska” 
1 marca, Kino „Starówka” w Sandomierzu.
- Projekcja spektaklu „Golgota Wrocławska” 
(pokaz dla szkół): 4 marca, Wojewódzki Dom 
Kultury w Kielcach.
- Wystawa „Łukasz Ciepliński”: marzec, Cen-
trum Edukacyjne „Przystanek Historia” IPN 
w Kielcach, ul. Warszawska 5.
- Promocja komiksu „Wilcze tropy” o Anto-
nim Hedzie „Szarym”: marzec, CE „Przysta-
nek Historia”.
- Gra miejska Action Track „Uskok, Inka, 
Zagończyk... – poznaj historie Wyklętych”: 
Kielce, 1-7 marca.
- Zapalenie zniczy w miejscach poświęconych 
pamięci Żołnierzy Wyklętych: marzec.

Materiały Świętokrzyskiego Urzędu Wojewódzkiego w Kielcach, www.kielce.uw.gov.pl
Redakcja: Biuro Wojewody, 41 342 12 32, sekretariat.bw@kielce.uw.gov.pl

Aktualności Świętokrzyskiego Urzędu Wojewódzkiego
kańców. Fundusz Solidarnościowy wspiera 
osoby niepełnosprawne w różnych aspektach 
życia. Województwo świętokrzyskie bardzo 
dobrze aplikuje o pieniądze z tego funduszu - 
na obydwa programy otrzymaliśmy przeszło 
11 procent środków przekazanych na cały kraj. 
Choć jesteśmy jednym z mniejszych województw, 

to potrafimy doskonale pisać wnioski – mówił 
wojewoda Zbigniew Koniusz.
W skali kraju na realizację programu „Asystent 
osobisty osoby niepełnosprawnej” przezna-
czono w tym roku prawie 510 mln zł, a na pro-
gram „Opieka wytchnieniowa” – 150 mln zł. 

SPRZĘT NA WALKĘ Z COVIDEM
Urządzenia diagnostyczne o wartości blisko 
180 tys. zł przekazał wojewoda Zbigniew Ko-
niusz do Zespołu Opieki Zdrowotnej w Piń-
czowie.
Placówka otrzymała  dwa zestawy broncho-
fiberoskopów – urządzeń wykorzystywanych 
w terapii w ramach walki z COVID-19, nie-
zbędnych w diagnostyce i leczeniu stanów 
zapalnych dolnych dróg oddechowych. – 
Pacjenci covidowi są obarczeni bardzo dużym 
ryzykiem powikłań ze strony układu oddecho-
wego. Bronchofiberoskopy są to urządzenia, któ-
re bardzo daleko sięgają z diagnostyką w głąb 
układu oddechowego, dlatego bardzo się cieszę, 
że trafiają tam, gdzie powinny trafić – powie-
dział wojewoda.
Szpital w Pińczowie ma do dyspozycji 84 łóżka 
na rzecz pacjentów z COVID-19. Sprzęt o war-
tości 175.899,40 zł został pozyskany z zasobów 
rezerw strategicznych.

w tym 45 powiatowych (na 99 km dróg) i 104 
gminne (na 114 km dróg).
Podczas spotkania w urzędzie wojewódzkim, 
z udziałem świętokrzyskich parlamentarzy-
stów, wojewoda wręczył symboliczne pro-
mesy przedstawicielom samorządów, które 
otrzymały rządowe wsparcie na drogowe 
inwestycje.

WSPARCIE DLA OSÓB 
NIEPEŁNOSPRAWNYCH
Wojewoda podpisał umowy z samorządow-
cami na realizację zadań w ramach Fundu-
szu Solidarnościowego. Region świętokrzyski 
otrzymał w tym roku niemal 76,5 mln złotych.
Do województwa trafią rządowe pieniądze 
na wykonanie dwóch programów finanso-
wanych w 2022 roku ze środków Funduszu. 
W ramach programu „Asystent osobisty oso-
by niepełnosprawnej”, do którego przystąpiło 
65 świętokrzyskich samorządów, jest to prawie 
65 mln zł dofinansowania. Z kolei na program 
„Opieka wytchnieniowa” przeznaczono dla 
regionu blisko 12 mln zł, a uczestniczy w nim 
40 samorządów.
– To ważny dzień dla samorządów, jako jedno-
stek odpowiedzialnych za dobro swych miesz-

MILIONY NA DROGI
Ponad 152 miliony złotych wynosi tegoroczne 
dofinansowanie dla województwa świętokrzy-
skiego z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. 
O środkach przeznaczonych na inwestycje 
mówił podczas konferencji prasowej woje-
woda Zbigniew Koniusz.
Rządowy Fundusz Rozwoju Dróg to komplek-
sowy instrument wsparcia realizacji zadań na 
drogach zarządzanych przez samorządy. Jego 
celem jest przyspieszenie powstawania nowo-
czesnej i bezpiecznej infrastruktury drogowej 
na szczeblu lokalnym. Świętokrzyskie samo-
rządy otrzymają w 2022 roku 152,2 mln zł, 
z czego 60,3 mln zł zostanie przeznaczonych 
na drogi powiatowe i 91,9 mln zł na drogi 
gminne. Rządowe wsparcie uzyska 149 zadań, 
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